


El passat 16 de novembre del 2022 es va 
dur a terme la Primera Assemblea 
Ciutadana a Sant Cugat del Vallès. 

El tema era el debat i la reflexió al voltant 
dels possibles usos de Torre Negra. En 
primer lloc, des de l’Ajuntament de Sant 
Cugat del Vallès volem donar les gràcies a 
totes les persones que van participar. 
També al Consell de Ciutat i a la comissió 
organitzadora de l’assemblea ciutadana 
per la seva feina de preparació i 
dinamització de la mateixa. 

També volem destacar la quantitat i 
qualitat de les propostes presentades, que 
hem valorat amb atenció, i que motiven 
aquest retorn. 



Torre Negra té una història de molts
segles d’existència i ha tingut un gran
impacte en la història de Sant Cugat del
Vallès. Més recentment es va convertir en
un dels símbols de la lluita en defensa del
medi ambient i en contra de l’especulació
urbanística del territori. Molts
santcugatencs i santcugatenques van
participar en mobilitzacions i lluites per
defensar-la.

Torre Negra és un referent en la memòria històrica del municipi, per la protecció del
medi ambient i la preservació d’un sentiment de poble. Desprès de molts litigis i
disputes legals sembla que el procés es troba a les portes de finalitzar. Un dels passos
importants en tot aquest camí va ser la compra de la finca per part de l’administració.



Conscients de la seva importància com a part de 
la història del municipi, un cop adquirida Torre 
Negra l’ajuntament va fer les tasques de 
manteniment més urgents com arreglar la 
teulada, tapant goteres, i la consolidació 
estructural de l’edifici per garantir-ne 
l’estabilitat. En la mateixa línia de manteniment 
i preservació de l’entorn s’ha arranjat el camí 
històric que condueix a la finca.

L’espai es va obrir a la ciutadania el 4 de juny del 
2022. Des d’aquesta data, s’han organitzant 
jornades de portes obertes i es va crear un nou 
espai museístic a Torre Negra. Aquest consta 
d’un punt d’interpretació sobre la història de la 
Torre Negra, personal per atendre als visitants i 
realitzar visites guiades gratuïtes, dinamització 
de continguts entorn la Torre Negra i un espai a 
la web del Museu de Sant Cugat. 
https://museu.santcugat.cat/15417/centre/

https://museu.santcugat.cat/15417/centre/


Des de la seva obertura han visitat Torre 
Negra 3.404 persones, de les quals 2.541 
ho han fet a través de 70 visites guiades.
També s’ha digitalitzat un plànol de 
l’edifici en 3D que es pot consultar en el 
següent enllaç. 
https://geociutat.santcugat.cat/geoportal/
#/home

Les properes intervencions plantejades 
volen aprofundir la importància de la 
preservació del patrimoni i la història de 
l’edifici. Per això es farà un inventari 
històrico-arqueològic de tots els elements 
de la finca. 

https://geociutat.santcugat.cat/geoportal/#/home


Des de la compra de Torre Negra per
part de l’ajuntament, la prioritat ha
estat fer-ne el manteniment, obrir-la a
la ciutadania i catalogar i preservar-ne
el patrimoni i la història. En aquest
context la celebració de la Primera
Assemblea Ciutadana sobre l’encaix de
Torre Negra en el municipi és molt
important.

Totes les propostes i debats que es van tenir en l’assemblea permeten conèixer de
primera mà les idees i impressions de la ciutadania sobre el paper de la Torre Negra del
futur. Des de l’ajuntament hem estudiat tant les propostes més generals com les més
concretes i tot i que encara no ens trobem en un punt de concreció tant específic com
algunes de les propostes plantejades, si que podem fer un retorn en relació als
diferents blocs temàtics en els que s’agrupaven les propostes plantejades a l’assemblea
i una proposta de com seguir treballant d’ara endavant.



En primer lloc l’entorn i dels valors
paisatgístics i ambientals de la finca són
un dels atributs més importants de Torre
Negra que cal preservar.

Els usos i activitats que si desenvolupin
han de ser compatibles amb aquesta
preservació.

Al mateix temps, aquests valors
ambientals també són una oportunitat per
treballar l’educació ambiental de l’entorn
de Torre Negra entesa com una de les
portes a Collserola del municipi.



Pel que fa a les propostes en la línia de la
museïtzació compartim que es pugui
museïtzar alguna part de Torre Negra.

Aquesta possibilitat ha de ser compatible
amb altres usos que es puguin definir per
aquest espai. Si ve algunes de les
propostes anaven en la direcció de
potenciar l’aspecte vinícola relacionat
amb la finca, actualment la vinya ja ocupa
un lloc molt destacat dins del projecte de
Can Montmany.

Comptar amb un espai com Torre Negra és una gran oportunitat pel municipi. Un lloc
com aquest ha de poder tenir un ús continuat i habitual. La ciutadania se l’ha de
poder fer seu i gaudir-lo. Aquest fet ha de poder-se compaginar amb la necessitat de
que l’espai pugui generar algun tipus de rendiment econòmic que pugui revertir en el
manteniment de la pròpia Torre Negra i el seu entorn.



Sobre les propostes enfocades a la gestió i
el funcionament de Torre Negra
compartim la necessitat de la importància
de fer un pla econòmic.

Prèviament cal però establir un pla d’usos
per la finca i aquest és un procés en el
qual ens trobem actualment immersos.

Prova d’això és que el tema i les
aportacions de la primera assemblea
ciutadana ja aprofundeixen en aquesta
direcció.



Per últim voldríem tornar a agrair la
quantitat i qualitat de les propostes
presentades. La concreció i pertinència
de les mateixes donen una idea de la
importància i interès que genera Torre
Negra per la ciutadania de Sant Cugat
del Vallès.

Conscients del repte i amb voluntat de
seguir-lo treballant amb rigor, des de
l’ajuntament proposem la creació
d’una comissió de seguiment sobre
Torre Negra per continuar treballant
en el futur encaix de Torre Negra dins
el municipi.




